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Obveze nove 
deželne vlade 
do slovenske 
manjšine
Na seji deželnega sveta Furlanije - Ju

lijske krajine, ki je bila v petek, 29. ju 
lija, je bil za predsednika deželne vlade 
potrjen odvetnik Antonio Comelli. V 
skladu s sporazumom, ki so ga dosegle 
stranke vladne večine (KD, PSI, PSDI, 
PRI, PLI in SSk), je bilo izvoljenih tudi
10 odbornikov in štirje njihovi namest
niki. Od teh jih sedem pripada Krščan
ski demokraciji, trije so socialisti, dva sta 
socialdemokratu, eden je republikanec in 
eden liberalec. Koi že v prejšnji zakono
dajni dobi, deželni svetovalec Slovenske 
skupnosti dr. Drago Stoka ni član dežel
ne vlade, a ji bo nudil zunanjo podporo. 
Na že omenjeni seji je  bila med drugim  
ustanovljena komisija za vprašanja Ev
ropske skupnosti, za mednarodne odnose 
in za izvajanje osimskih sporazumov, ka
teri bo predsedoval dr. Štoka.

Slovenska skupnost je torej imela za 
politično umestno in modro spet postati 
sestaven del večinske koalicije, pri čemer 
je med predhodnimi pogovori zahtevala 
od zavezniških strank, naj poskrbijo, da 
bo nova deželna vlada sprejela natančne 
obveznosti, kar se tiče slovenske narod
ne manjšine. Te obveznosti med drugim  
izhajajo iz programskega govora predsed
nika Comellija takoj po izvolitvi v petek, 
29. julija.

Predsednik deželne vlade je v zvezi s 
problematiko slovenske manjšine dejal, ka
ko se »vlada dobro zaveda, da je nujno 
izpolniti pričakovanja pripadnikov slo
venske manjšine in sprejeti pravno-nor- 
m ativen instrument, ki naj vsebuje pri
merne zaščitne ukrepe tudi na zakono
dajni ravni«. »V teh programskih izjavah
— je nadaljeval Comelli — se čutim dolž
nega opozoriti na okoliščino, da sestavlja 
sedanjo kot že prejšnjo večino tudi Slo
venska skupnost. Gre za pomembno izbi
ro in korak naprej, ki ne kažeta samo 
spoštovanja in upoštevanja manjšine, tem 
več tudi dejansko voljo po stvarnem ukre
panju za priznavanje in ovrednotenje nje
ne identitete. Vlada se zato ponovno ob
vezuje, da bo v vseh primernih in učin
kovitih oblikah, zlasti ob pomoči parla
mentarnih zastopništev, spremljala in 
vzpodbujala razpravo o zakonskih pred
logih, ki so že bili ali še bodo predstav
ljeni rim skem u parlamentu. Vlada želi, da 
bi parlament po temeljiti poglobitvi m anj
šinskega vprašanja v prejšnji zakonodaj
ni dobi, in sicer tudi na ravni osrednje

dalje na 2. strani ■
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Ko bodo naši bralci dobili v roke to šte
vilko lista, bo tajnik socialistične stranke 
Bettino Craxi po vsej verjetnosti že se
stavil novo vlado in tako postal prvi so
cialistični ministrski predsednik v zgodo
vini Italije. Craxi je s tem dosegel svoj 
glavni cilj, ki si ga je bil postavil že kma
lu potem, ko je pred kakimi sedmimi leti 
prevzel vodstvo socialistične stranke. Ko 
to pišemo, še ne poznamo podrobno pro
grama nove vlade, zaradi česar tudi ne mo
remo ugotavljati, v kolikšni meri ta pro
gram ustreza stališčem, ki jih je sociali
stična stranka zagovarjala med zadnjo 
volilno kampanjo in zaradi katerih je ta 
stranka tudi sprožila krizo dosedanje vla
de, čemur je sledil razpis predčasnih po
litičnih volitev.

Če je Krščanska demokracija, ki je 
kljub občutnemu nazadovanju na zadnjih 
državnozborskih volitvah še vedno ostala 
najmočnejša italijanska politična stranka, 
pristala na sodelovanje v vladi, ki ji pred
seduje tajnik socialistične stranke, pome
ni, da je slednji sprejel nekaj pogojev, ki 
jih je postavljala stranka relativne veči
ne. Ta je v prvi vrsti zahtevala, naj se so
cialisti in ostali zavezniki v novi vladi ob
vežejo, da se bo petstrankarska oblika 
vlade razširila tudi na večje občine, pokra
jine in dežele. Seveda ne gre za takojšen 
preobrat v obstoječih zavezništvih — so
cialisti so v mnogih pomembnih občinah, 
pokrajinah in deželah na vladi skupno s 
komunisti, medtem ko je KD v opoziciji
— temveč za postopno uveljavljanje pet-

Nastop dr. Štoke
V ponedeljek, 1. avgusta, in v torek, 2. 

avgusta, je deželni svet Furlanije - Ju lij
ske krajine razpravljal o programskih iz
javah šeststrankarske koalicije, ki je pred 
tem izvolila tudi deželni odbor z odv. Co- 
mellijem na čelu.

V razpravo je med drugim posegel tu
di deželni svetovalec dr. Stoka, ki je Co- 
mellijeve izjave pozitivno ocenil tudi in 
predvsem zaradi jasne obveze, da se bo 
deželni odbor aktivno zavzemal pri osred
njih oblasteh za sprejem okvirnega zaščit
nega zakona za slovensko manjšino. V ta 
cilj bo SSk vložila vse svoje napore, hkra
ti pa se bo zavzemala za rešitev težkih go
spodarskih problemov, ki tarejo posebno 
tržaško gospodarstvo in še posebej kme
tijstvo.

Ob zaključku razprave o odborovih

LET. XXXIII.

strankarskih večin povsod tam, kjer je kaj 
takega mogoče izvesti. KD namreč pou
darja, da petstrankarska večina ni nava
den šestevek zainteresiranih strank, am
pak predstavlja resnično alternativo ko
munistični partiji in koaliciji, ki bi se lah
ko zbrala okrog nje.

KD je poleg tega izrazito političnega 
pogoja postavila še vrsto drugih, ki se ti
čejo gospodarskega programa nove vlade.
V tej zvezi je treba omeniti, da so tudi 
republikanci zahtevali naj večjo strogost 
v gospodarski politiki vlade, kar je bil po
goj za njihovo sodelovanje v novi večini 
in vladi. Craxi in njegovi gospodarski sve
tovalci so pripravili osnutek gospodarske
ga in socialnega programa, ki je med dru
gim predvideval, da se plače odvisnih de
lavcev v prihodnjih treh letih ne smejo 
višati več kot znaša stopnja inflacije. Ta 
bi morala prihodnje leto znašati 10 od
stotkov, cene in tarife za usluge pa bi se 
morale višati sorazmerno z ravnjo infla
cije. Pri tem prihaja v poštev tudi zmanj
šanje javnega prim anjkljaja, ki ga je os
nutek Craxijevega programa navajal v 
odstotkih, medtem ko so republikanci za
htevali, naj se natančno navedejo najvišje 
meje, ki jih javni prim anjkljaj ne sme 
prekoračiti. KD pa se je spotikala pred
vsem nad dejstvom, da osnutek ni niti z 
besedico omenjal vprašanja premične le
stvice, ki pa je po mnenju izvedencev KD 
bistvenega pomena za učinkovit boj proti 
inflaciji. KD je zato zahtevala, naj pro-

dalje na 2. strani ■

v deželnem svetu
programskih izjavah je deželni svet ime
noval člane dveh posebnih komisij, in si
cer za potresno področje in s tem poveza
no obnovo ter komisije za zunanje odnose 
in stike z evropskimi organizacijami. Ta 
komisija se je v prejšnji zakonodajni dobi 
imenovala osimska, zato je  komunistična 
skupina predlagala, da bi prvotni naziv o- 
hranila, vendar predlog ni prodrl.

Deželni svet je  z imenovanjem članov 
teh dveh komisij zaključil delo in se bo 
spet sestal po poletnem premoru sredi me
seca septembra. Takoj nato so se pa sesta
le vse stalne in posebne komisije in izvo
lile svoja vodstva. Za predsednika omenje
ne komisije za zunanje odnose in stike z 
evropskimi organizacijami je  bil v skladu 
z dogovori izvoljen deželni svetovalec SSk 
dr. Drago Stoka.

Craxi je izpolnil nalogo 
in sestavil novo vlado
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Obveze nove deželne vlade...RADI O T R S T  A

■  NEDEUA, 7. AVGUSTA 1983, ob: 8.00 Radijski 
dnevnik; 8.30 Kmetijska oddaja; 9.00 Sv. m aša  iz 
župne  cerkve  v Rojanu; 10.30 Mladinski oder ;  »Vi
tez  na obisku«. Napisal Miroslav Košuta. Drugi del;
11.15 Nabožna g lasba;  11.45 Vera in naš  čas ;  12.00 
»Počitnice.. . počitnice«, 5. epizoda (ponovitev);  12.40 
Jugos lovansk i  skladatel j i  lahke g lasbe ;  13.00 Ra
dijski dnevnik; 13.0 G lasba  po željah; 14.00 Kratka 
poročila;  14.10 Nedeljski radijski zbornik: Iz arhiva 
in t ed e n sk ih  oddaj - Pozabljeni sm e h :  Cvetko Go
lar: »Vdova Rošlinka« - Prenosi  z naših  p rireditev;
19.00 Radijski dnevnik.

■  PONEDELJEK, 8. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski 
dnevnik; 7.20 Dobro ju tro  po na še ;  8.00 Kratka po
ročila; 8.10 B eseda  ni konj. Pripravlja Marij Maver.  
Gos t  v s tudiu:  J u s t  Lavrenčič (ponovitev);  9.15 Ro
m an v nadaljevanjih  (um etn iško  branje):  Branko 
Hofman: »Noč do jutra«; 10.00 Kratka poročila  in 
p reg led  tiska;  10.10 S k o n cer tn eg a  in o p e rn eg a  re 
per toa r ja ;  11.30 Glasbeni  potpuri:  Naš avto. Priprav
lja Voimir Tavčar; 13.00 Radijski dnevnik; 13.20 Zbo
rovska g lasba  s  tekm ovanj  in revij; 13.40 Instru
m enta ln i  sol is t i ;  14.00 Kratka poročila;  14.10 Pesmi 
in njihovi p ro tagonis t i ;  15.45 Literarni listi; 16.00 
Klasični album; 17.00 Kratka poročila;  17.10 Zimze
lene  melodije ;  17.30 Rubrika; 18.00 Na naši koži - 
pripravlja Breda Pahor;  18.30 Priljubljeni motivi;
19.00 Radijski dnevnik.

■  TOREK, 9. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski dnevnik;
7.20 Dobro ju tro  po na še ;  8.00 Kratka poročila;  8.10 
Pogovori,  pripravlja Lida Turk - G-lasbena matineja ;
9.15 Roman v nadaljevanjih  (um etn iško  branje):  
Branko Hofman: »Noč do jutra«; 10.00 Kratka poro
čila  in p reg led  tiska;  10.10 S k o n cer tn eg a  in o p e r 
nega  reper toar ja ;  11.30 Glasebni  potpuri;  12.00 G las
beni jubilej: ob s to le tn ic i  o rgan iz iranega  g l a s b e n e 
ga šo ls tv a  na S lovenskem ,  pripravlja Tatjana Rojc; 
1300 Radijski dnevnik; 13.20 G lasba  po željah;
14.00 Kratka poročila;  14.10 Otroški kotiček; 14.30 
Naš jezik; 14.35 Poeti rocka; 15.45 Literarni listi; 
Ki.OO Klasični album; 17.00 Kratka poročila;  17.10 
Z im zelene  melodije ;  17.30 Rubrika; 18.00 Furio Bor
don: »Roka«, d ram a; 19.00 Radijski dnevnik.

■  SREDA, 10. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski d nev
nik; 7.20 Dobro  ju tro  po na še ;  8.00 Kratka poro
čila; 8.10 Po sv e tu  s e m  in tja,  pripravlja Miladin 
Č e rn e  - G lasbena  matineja ;  9.15 Roman v nadalje 
vanjih (um etn iško  branje):  Branko Hofman: »Noč 
do jutra«; 10.00 Kratka poročila  in p reg led  tiska;
10.10 S k o n cer tn eg a  in o p e rn eg a  reper toar ja ;  11.30 
G lasbeni  potpuri;  12.00 Pod Matajurjan,  p o se b n o s t i  
in omika Nediških dolin; 13.00 Radijski dnevnik;
13.20 Zborovska  g lasba  s k o n cer tn eg a  odra;  13.40 
Ins trum entaln i  so l is t i ;  14.00 Kratka poročila;  14.10 
Zvezdniki n a še g a  č asa ;  15.45 Literarni listi ; 16.00 
Klasični album; 17.00 Kratka poročila;  17.10 Zimze
lene  melodije ;  17.30 Rubrika; 18.00 Kulturni o d m e 
vi iz B eneške  Slovenije ,  pripravlja Marino Vertovec ;
19.00 Radijski dnevnik.

■  ČETRTEK, 11. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski dnev
nik; 7.20 Dobro ju tro  po na še ;  8.00 Kratka poročila;
8.10 B eseda  ni konj, pripravlja  Marij Maver, g o s t  
v s tud iu :  Vinko Beličič (ponovitev);  9.15 Roman v 
nadaljevanjih  (um etn iško  branje):  Branko Hofman: 
'>Noč do jutra«, 16. nadaljevan je ;  10.00 Kratka po
ročila in p reg led  tiska;  10.10 Skladbe  s lovensk ih  in 
drugih jugoslovansk ih  avtorjev;  11.30 Glasbeni  po t
puri; 12.00 Kulturni odmevi iz B eneške  Slovenije , 
pripravlja Marino V ertovec  (ponovitev);  13.00 Radij
ski dnevnik; 13.20 G lasba  po željah; 14.00 Kratka 
poročila;  14.10 Otroški kotiček; 14.30 Naš jezik; 
14.35 Diskoteka;  15.45 Literarni listi ; 16.00 Klasič
ni album; 17.00 Kratka poročila;  17.30 Rubrika; 18.00 
Trikule-trakule, pogovori o naš ih  otrocih,  pripravlja 
Vlasta Bernard; 18.20 Č rnske  duhovne  pesm i;  19.00 
Radijski dnevnik.

■  PETEK, 12. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski dnevnik;
7.20 Dobro ju tro  po n aše ;  8.00 Kratka poročila;  8.10 
Trim za vsakogar,  pripravlja  Sonja Milič; 9.15 Ro
m an v nadaljevanjih  (um etn iško  branje):  Branko 
Hofman: »Noč do jutra«, 17. nadaljevanje ;  10.00 
Kratka poročila  in p reg led  t iska ;  10.10 S k o n c e r tn e 
ga in o p e rn eg a  reper toar ja ;  11.30 Glasbeni  potpuri;
■i2.00 Na počitn ice ;  13.00 Radijski dnevnik; 13.20 
Z borovska  g lasba:  s lo v e n sk e  u m e tn e  in ljudske p e 
smi; 13.40 Ins trum entaln i  sol is t i ;  14.00 Od ekrana  
do ekrana;  15.45 Literarni listi; 16.00 Klasični al
bum; 17.00 Kratka poročila; 17.30 Rubrika; 18.00 
Kulturni dogodki;  18.30 Priljubljeni motivi,  vm es :  
18.45 Imena naših  vasi ,  pripravlja  Pavle Merku; 19.00 
Radijski dnevnik.

■  nadaljevanje s  1. strani

ulade, lahko čimprej izoblikoval zakonsko 
pobudo o zaščiti.« »Medtem vlada zagotav
lja — je zaključil Comelli — da bo iz
kazovala pozornost reševanju vprašanj in 
izoblikovanju pobud, ki jih je mogoče u- 
resničevati s pomočjo dežele«.

Tako torej novoizvoljena deželna vla
da Furlanije - Julijske krajine o proble
matiki slovenske narodne manjšine.

V zvezi s prizadevanji, da bi rimski 
parlament končno odobril zakon o global
ni zaščiti, je treba omeniti še dva dogod
ka. Pred nekaj dnevi se je  sestala enot
na delegacija slovenske narodne skupno
sti. ki jo sestavljajo predstavniki KPI, SSk, 
SKGZ, SSO in zastopniki Benečanov, ter 
sestavila daljše pismo, ki je bilo naslov
ljeno na predsednika senata in poslanske 
zbornice, na voditelje demokratičnih par
lamentarnih skupin, na predsednika dežel
nega sveta Furlanije - Julijske krajine ter 
na predsednika deželne vlade in na vo
ditelje svetovalskih skupin. Enotna dele
gacija opozarja, da bi se v parlamentu 
morala čimprej nadaljevati razprava o za
konskih predlogih za zaščito slovenske 
manjšine. Pismo hkrati poudarja, da je bi
la problematika naše manjšine predmet

Odkar je ameriški predsednik Ronald 
Reagan določil, da bodo nedaleč od sred
njeameriških obal potekale velike pomor
ske in letalske vojaške vaje, je  v medna
rodnih krogih prevladal vtis, da bo v sred
njeameriški krizi prišlo do novih in hudih 
napetosti. Te napovedi je vsaj delno ovr
glo nepričakovano uspešno potovanje po
sebnega odposlanca ameriškega predsed
nika za Latinsko Ameriko Richarda Stona 
po Srednji Ameriki. Stone se je namreč 
med potovanjem srečal z voditeljem sal
vadorske levičarske gverile Rubenom Za- 
moro in v Managui s predstavnikoma ruika- 
ragvijske sandinistične vlade Danielom

■  SOBOTA, 13. AVGUSTA, ob: 7.00 Radijski d nev
nik; 7.20 Dobro ju tro  po n aše ;  8.00 Kratka poroči
la; 8.10 Kulturni dogodki (ponovitev);  9.00 Imena 
naših  vasi,  pripravlja Pavle Merku (ponovitev);  9.15 
Roman v  nadaljevanjih  (um etn iško  branje):  Branko 
Hofman: »Noč do jutra«, 18. in zadnje  nadaljevanje;
10.00 Kratka poročila  in p reg led  tiska;  10.10 S kon
c e r tn e g a  in o p e rn eg a  reper toar ja ;  11.30 Glasbeni 
potpuri;  12.00 »Bom naredu  s t z d i c e ,  č je r  so  v č as '  
b'le« - g lasn ik  Kanalske doline; 13.00 Radijski d nev
nik; 13.20 G lasba  po željah; 14.00 Kratka poročila;
14.10 Otroški kotiček; 14.30 Naš jezik; 14.35 Iz s t u 
dia n e p o s red n o ;  16.00 Klasični a lbum ; 17.00 Kratka 
poročila;  17.10 Izbrane m elod ije  m inulega  d e s e t l e t 
ja; 17.30 Rubrika; 18.00 »Počitnice.. . počitnice« - 6. 
epizoda; 18.40 Priljubljeni motivi,

poglobljenih razprav v okviru tako im e
novane komisije Cassandro pri predsed
stvu vlade.

Končno je treba še omeniti, da se je 
bivši podpredsednik deželne vlade in se
danji socialistični poslanec De Carli te dni 
v Rimu sestal z namestnikom glavnega 
tajnika socialistične stranke Martellijem  
in mu podrobno obrazložil nekatera vpra
šanja, ki so zelo pomembna za deželo Fur
lanijo - Julijsko krajino. V tej zvezi je  De 
Carli poslanca Martellija opozoril tudi na 
vprašanje globalne zaščite slovenske manj
šine ter na izvajanja tistih določil osim
skih dogovorov, ki se tičejo proste indu
strijske cone. Poslanec De Carli je pri 
tem zagovarjal predlog, naj bi irulustrij- 
ska cona nastajala vzdolž celotne italijan- 
sko-jugoslovanske meje, pri čemer bi uži
vala olajšave predvsem podjetja z meša
nim kapitalom.

Kljub hudi poletni pripeki je  torej na
ša manjšinska problematika še kar živah
no prisotna v političnem življenju, kar se
veda še ne pomeni, da so se naše zadeve 
premaknile z m rtve točke. Z bojem je  
treba dosledno in vztrajno nadaljevati, če 
hočemo, da bomo prej ali slej dosegli ne
kaj stvarnega.

Ortego in Miguelom D’Escotom. Ta sreča
nja so vzbudila upanje, da bo v bodoče 
mogoče rešiti zapleteno srednjeameriško 
krizo na miren način.

CRAXI JE IZPOLNIL NALOGO
IN SESTAVIL NOVO VLADO

■  nadaljevanje s  1. strani

gram predvideva revizijo mehanizma, ki 
je do zdaj urejal to kočljivo vprašanje. 
Vse kaže, da je Craxi na to pristal.

Zelo kočljivo pa je bilo že od vsega za
četka za vladnega m andatarja vprašanje 
porazdelitve ministrskih mest nove vlade 
med predstavniki DC, PSI, PSDI, PRI ter 
PLI, saj se vsaka izmed strank nove vlad
ne večine zavzema za ključna ali pomemb
nejša ministrstva. Kljub raznim zapletom 
pa je Craxiju uspelo rešiti tudi to vpra
šanje, saj se bo danes, v četrtek 4. avgu
sta, predstavil s seznamom novih mini
strov pri predsedniku Pertiniju. Vse torej 
kaže, da bo Craxi držal besedo, ki jo je 
obljubil, in sicer, da bo predstavil parla
mentu novo vlado še pred velikošmaren- 
skimi prazniki, ki v Italiji pomenijo pre
kinitev vsake, seveda tudi politične, de
javnosti.

O B V E S T I L O

Zaradi poletnih počitnic bo prihodnja številka Novega lista izšla v 
četrtek, 1. septembra. Uprava lista bo zaprta od 5. avgusta do vključno po
nedeljka, 29. avgusta.

Uredništvo in uprava

Uspešno potovanje Richarda Stona
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Zanimiva študija o problemih 
avtonomije

Pred kratkim  smo dobili v roke dvoje
zično, italijansko-nemško brošuro, ki je iz
šla pred več kot dvema letoma v Triden- 
tu in ki ima zelo pomenljiv naslov: Auto- 
nomia in perieolo? - Autonomie in Ge- 
fahr? (Avtonomija v nevarnosti?). Avtor 
krajše, vendar pregledne in tudi za ne
strokovnjaka razumljive študije je južno- 
tirolski odvetnik dr. Klaus Dubis. Kot 
sam pravi v uvodu, skuša s to študijo 
predvsem opozoriti širšo javnost na »v 
pravnem pogledu silno zapleteno snov, ki 
jo predstavljajo meje, čez katere ne sme
jo deželni in pokrajinski zakoni«. Gre za 
»meje — nadaljuje avtor — na katere se 
pogosto sklicuje rimska vlada, ko zavrača 
zakone, ki so jih odobrili ali deželni svet 
ali pokrajinska sveta«. Kot je razumljivo, 
misli avtor na deželo Tridentinsko-Južno 
Tirolsko in na pokrajinska sveta v Bocnu 
in Tridentu, ki imata po statutu tudi za
konodajno oblast (z razliko od ostalih po
krajinskih svetov po državi, ki take obla
sti nimajo).

Klaus Dubis poudarja, da glede na 
nadzorstvo, ki ga izvaja osrednja vlada 
nad vsakim deželnim in pokrajinskim za
konom, nastaja resno vprašanje, ali ne u- 
tegne takšno nadzorstvo dejansko izvotli
ti avtonomijo dežele oziroma pokrajinskih 
svetov. Zato tudi naslov brošure »Avtono
mija v nevarnosti?«

Statut dežele Tridentinske - Južnega 
Tirola izrecno navaja posamezna področ
ja, ki jih s svojimi zakoni urejajo dežel
ni svet in oba pokrajinska sveta. Pristoj
nosti so torej izrecno določene, zairadi če
sar bi ne smelo priti do sporov med drža
vo na eni ter deželo in pokrajinama na 
drugi strani. Dogaja pa se, da je osrednja 
vlada samo v obdobju 1973/78 zavrnila 
kar 26 zakonov bocenske pokrajine, češ 
da so nezakoniti zaradi zlorabe pristoj
nosti.

Dežela in obe pokrajini so po statutu 
pristojne, da izključno s svojimi zakoni 
urejajo nekatera področja, ne glede na 
to, kako ista področja ureja država po o- 
stalem ozemlju. V tem prim eru imajo de
žela in pokrajinska sveta tako imenovano 
primarno zakonodajno pristojnost. Toda 
tudi tu morajo spoštovati določene meje,

ki so ustavna zakonitost, načela pravne
ga reda v državi, mednarodne obveznosti, 
vsedržavne koristi in temeljne preuredit- 
vene norme.

Kar zadeva ustavno zakonitost, avtor 
opozarja, da je osrednja vlada v razdob
ju 73-78 zavrnila kar 29 zakonov bocenske 
pokrajine. Pri tem se je vlada pogosto 
sklicevala na tre tji člen republiške usta
ve (o enakosti vseh državljanov). Ko je 
bocenska pokrajina hotela z zakonom ure
diti gorsko reševalno službo in je predvi
dela, da morajo vsi reševalci poznati oba 
jezika (italijanski in nemški), je vlada za
kon zavrnila, češ da ni v skladu z ustavo, 
ki v 3. členu določa enakost vseh držav
ljanov.

Sklicujoč se na načela pravnega reda 
je osrednja vlada v razdobju 73/78 zavr
nila 9 zakonov bocenske pokrajine. Zani
mivo je, kako je vlada utemeljila zavrni
tev pokrajinskega zakona, ki se je tikal 
odškodnine za razlaščena zemljišča. »Od
škodnina — je napisala vlada — ne mo
re biti popolno povračilo za škodo, ki jo 
je imel lastnik, temveč mora predstavlja
ti prim eren prispevek, katerega višino je 
treba določiti ob upoštevanju splošnih ko
ristih, zaradi katerih je bil uveden razla
stitveni postopek«. To je po mnenju rim
ske vlade eno temeljnih načel pravnega 
reda, ki ga morajo dežela in pokrajini 
spoštovati.

S tatut avtonomne dežele določa, da je 
treba spoštovati mednarodne obveznosti, 
pri čemer v primeru Tridentinske - Juž
nega Tirola prihaja v poštev le področje 
kmetijstva (primarna zakonodajna pri
stojnost). V statutu je dalje rečeno, da se 
dežela in pokrajini ne morejo pregrešiti 
zoper vsedržavne koristi, od katerih se iz
recno navaja le zaščita krajevnih jezikov
nih manjšin. Ne glede na to pa se dogaja, 
da rimska vlada zavrača zakone, češ da 
niso v skladu z vsedržavnimi koristmi, 
četudi teh koristi izrecno ne predvideva 
noben člen statuta. Tudi v tem primeru 
navaja avtor zakon bocenske pokrajine, 
ki je med drugim predvideval višino od
škodnine za razlaščena zemljišča, a ga je 
rimska vlada zavrnila, češ da je  odškodni
na previsoka in da bi zato utegnila ško

Sporočamo žalostno vest, da je v 97. letu starosti preminil

msgr. ANTON RUTAR,
nekdanji kaplan v Tolminu, ekonom, knjižničar in podravnatelj goriškega 
semenišča, kaplan župnije sv. Ignacija v Gorici, dolgoletni župnik v Pevmi 
ter soustanovitelj in podpornik Novega lista.

Pogrebne svečanosti bodo v petek, 5. avgusta, ob 11. uri v župni 
cerkvi v Pevmi.

Trst, 3. avgusta 1983
NOVI LIST

dovati splošnim koristim (šlo je za grad
njo ljudskih hiš).

Po mnenju avtorja je še najbolj koč
ljiva meja, ki jo predstavljajo državne 
preureditvene norme, se pravi razne druž
bene ali gospodarske reforme. Kakšno av
tonomijo naj uživajo dežela in pokrajini, 
pravi avtor, če država sme po ustavi po 
svoje urediti katerokoli področje, tudi ti
sta, za katera so, po statutu (ki pa ima 
moč ustavnega zakona) izključno pristoj
ne dežela in pokrajini? Avtor ostro graja 
tudi prakso, ki se je  uveljavila na široko 
in po kateri osrednja vlada pogojno odo
bri kak deželni ali pokrajinski zakon. Do
gaja se, da vlada postavlja pogoje zako
nodajnim zborom oziroma se sklicuje na 
obljube, ki jih daje na prim er predsed
nik pokrajine, ki kot predstavnik izvršne 
oblasti prevzema nase obveznosti, ki sodi
jo v pristojnost zakonodajne oblasti (po
krajinskega sveta). V pravnem pogledu je 
takšna praksa — poudarja Klaus Dubis — 
nesprejemljiva.

Osrednja vlada izvaja nadzorstvo nad 
zakoni dežele in pokrajin po vladnem ko
misarju, ki je  za deželni svet in triden
tinski pokrajinski svet v Tridentu, za bo- 
censki pokrajinski svet pa v Bocnu. Iz te
ga, kar smo navedli, jasno izhaja, da je 
za osrednjo vlado oziroma za njene biro
krate avtonomija dežel pogosto nekaj, kar 
je samo napisano na papirju, medtem ko 
je resnična oblast v središču, to je v Ri
mu. Avtonomiji pa preti naj večja nevar
nost, ko gre za jezikovne in narodne 
manjšine, ki dejansko ne smejo imeti 
pravice, da na rodni zemlji po svoje u re
jajo svoje zadeve. Taka je, kot vidimo, na 
žalost še vedno miselnost mnogih oblast
nikov oziroma tistih, ki odločajo. Brošura 
je torej poučna tudi in predvsem za nas 
Slovence v Italiji.

D. L.
—o—

NOV ZLOČIN MAFIJE
NA SICILIJI

Z gnusnim zločinom, ki ga je izvedla 
sredi prejšnjega tedna v Palermu na Si
ciliji, je mafija dokazala, da je  trdno od
ločena braniti z vsemi sredstvi svojo ob
last na otoku in tudi po ostalem ozemlju 
v državi. Za boj proti visokemu predstav
niku državne oblasti, kot je bil sodnik Roc- 
co Chinnici, ki je skupno z dvema orožni
koma in enim civilistom postal žrtev a- 
tentata, se je začela posluževati tehnike, 
ki je značilna za teroriste na Severnem 
Irskem in še bolj za spopade v Libanonu. 
Očitno je mafija povezana tudi s teroristi 
na Bližnjem vzhodu, k jer verjetno vadi a-
li najema m aterialne izvrševalce zločinov 
na otoku, se pravi morilce. Sodnik, orož
nika in civilist so bili ubiti, ko je eksplo
diral avtomobil, v katerem  je bilo naj
manj 100 kg dinamita. Zločinci so avto
mobil parkirali v neposredni bližini sod
nikovega stanovanja in je  zletel v zrak, 
ko je sodnik s spremstvom hotel vstopiti 
v avtomobil, ki bi ga odpeljal v službo. 
Peklenski stroj so zločinci aktivirali z raz
dalje kakih 100 ali celo 150 m, kar pome
ni, da je šlo za prave izvedence.

Dr. Rocco Chinnici je  18. sodnik, ki v 
zgodovini italijanske republike um re na
silne smrti, kot žrtev ali rdečega ali čr
nega terorizma oziroma mafije.
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Peto evropsko srečanje 
slepcev in slabovidnih

Pisma uredništvu:
ZAKAJ SE NIMAMO
ŠKOFOVEGA VIKARJA?
Za času p o ko jn eg a  goriškega  n a d ško fa  m sgr. 

C ocolina sm o  S lo ven c i v  n a d šo fiji im e li svo jeg a  
ško fo veg a  v ika r ja . To nalogo je  op ra v lja l m sgr. 
O ska r S im čič . S p o m in ja m  se, da sm o  ob im e n o 
v a n ju  ško fo veg a  v ik a r ja  za S lo ven c e  ugo ta v lja li, 
da je  to p o m em b n a  p r id o b ite v  za s lo v e n sk e  v e r 
n ik e  in  za  celo tno  s lo v e n sk o  narodno  sku p n o s t  
v g o rišk i n a d ško fiji. S  sm r tjo  n a d ško fa  C ocolina  
je  seved a  m sgr. S im č ič  p ren eh a l b iti š k o fo v  v ikar .

V G orico je  že  na  za če tku  tega  le ta  p riše l n ov i 
n a d ško f, k i  pa do zd a j  —  k o lik o r  n a m  je  zn a 
no  —  še  n i p o skrb e l, da  bi s lo v e n sk i v e r n ik i  n je 
g o ve  n a d šk o fije  sp e t im e li ško fo veg a  v ika r ja . Z a 
k a j to lik šn a  za m u d a  p r i tem  im en o va n ju ?

P red  n e k a j ted n i sem  v te d n ik u  g o riške  n a d 
šk o fi je  »Voce Ison tina«  bral vest, da so b ile  na  
o zem lju  n a d šk o fije  p o novno  p r ik lica n e  k  ž iv lje 
n ju  s ta re  d eka n ije . To  im a  za s lo v e n sk e  v e rn ik e  
m ed  d ru g im  za  posledico, da  n iso  več  zd ru žen i
v  en i sa m i d u šn o p a s tir sk i eno ti, k o t  je  bilo  do  
zdaj. K o t se  čudno  sliši, v  o m e n je n e m  č la n ku  
niso  b ili n a ved en i razlogi, zaradi k a te r ih  je  bilo  
na o zem lju  n a d šk o fije  v zp o s ta v ljen o  staro  u p ra v 
no s ta n je . T u d i s lo v e n sk i tis k  je  do zd a j o tem  
m olčal. M is lim  pa, da im a jo  v e rn ik i p ravico  ve
de ti, za ka j in  čem u  se u va ja jo  sp rem em b e , k i  
so po m o je m  važne .

Mario Vižintin

To, kar navaja te , se nam  zdi zanim ivo in tudi 
važno. Zato se bomo za obe zadevi zanim ali na 
p risto jn ih  m estih  in Vam v eni p rihodn jih  številk 
lis ta tudi odgovorili.

U redn iš tvo

ČESTITAMO
V sredo, 3. avgusta, je dr. RAFKO 

DOLHAR praznoval svoj 50. rojstni dan. 
Ob tem življenjskem jubileju mu prisrč
no čestitajo številni prijatelji in znanci ter 
mu voščijo še veliko uspehov na zdravni
škem, univerzitetnem, političnem, knji
ževnem in še drugih področjih, na katerih 
se je že odlično izkazal. Svojemu deželne
mu predsedniku čestitajo predvsem šte
vilni člani in somišljeniki Slovenske skup
nosti. Čestitkam se pridružujeta uredni
štvo in uprava Novega lista.

Dr. LOJZE BERCE SE JE POSLOVIL
OD SVOJIH BRALCEV

Tržaški tednik »Gospodarstvo« je v 
zadnji številki (petek, 29. julija) objavil 
na prvi strani daljši članek z naslovom  
»Moje slovo«. S tem se je dosedanji glav
ni in odgovorni urednik lista dr. Lojze 
Berce poslovil od svojih bralcev. Starosta 
sloveriskih časnikarjev v nekakšno opra
vičilo piše, da je njegov življenjski »kole
dar že pokazal 85 let«.

Dr. Lojze Berce je  bil glavni in od
govorni urednik »Gospodarstva« skoraj 
35 let. S časnikarstvom pa se je  začel ba- 
viti že takoj po zaključeni fakulteti za 
ekonomske vede in je bil najprej odgo
vorni urednik »Malega lista«, ki ga je v 
Trstu bil ustanovil po prvi vojni tržaški 
duhovnik in politik Virgil Sček. Dr. Loj
zetu Bercetu, k je  toliko let vztrajal na 
okopih zamejskega časnikarstva in upra
vičeno veljal kot zgled za cele rodove slo
venskih časnikarjev, želimo, da bi se še 
dolgo ohranil pri dobrem zdravju in uži
val zares zasluženi pokoj.

Sodobna družba posveča premalo pozor
nosti fizično in umsko prizadetim ljudem, 
tako da so ti večkrat izločeni iz družabne
ga življenja. Naloga vsake demokratične 
in humane družbe je, da poskrbi za prim er
no vključitev prizadetih v vsakdanje živ
ljenje in delo, ker se bodo le tako čutili 
aktivne člane in družbi še potrebni.

Med fizično prizadete so vključeni tu
di slepi in slabovidni, ki so ustanovili med
narodno združenje za uveljavitev slepcev 
v družbi. Združenje je imelo v dneh od 24. 
do 26. junija svoj V. kongres, ki se je v r
šil v Trstu. Kongres je evropski in se vsa
ko leto vrši v eni izmed držav, ki so čla
nice združenja. Tržaškega srečanja se je 
udeležilo preko tristo predstavnikov iz raz
nih evropskih držav; prisotni so bili tudi 
predstavniki slepcev iz ZDA, Rusije in 
Bližnjega Vzhoda.

Pokrovitelj in pobudnik kongresa je bi
lo Evropsko združenje Svetovne organiza
cije za družbeno vključevanja slepcev. 
Predsednik italijanskega združenja slep
cev Roberto Kervin je ob začetku kongre
sa predstavil program in predavatelje; sle
dila so nato predavanja, ki so obravnava
la sledeče teme: 1. komercializacija in pro
daja tehničnih pripomočkov za slepce; 2. 
tradicionalni tehnični in elektronski stroji 
za njihov razvoj;3. mednarodno sodelova
nje za izdelavo tehničnih in didaktičnih 
pripomočkov za slepce.

Istočasno s predavanji, ki so bila na tr 
žaškem velesejmu v kongresni dvorani, je 
bilo na razstavišču v paviljonu D, razsta
va tehničnih strojev in pripomočkov, ki 
služijo slepcem in slobovidnim. To so zad
nje novosti na evropskem trgu in so naj-

»Nekaj gnilega v
Neki ita lijansk i politični kom entator se je 

pred nekaj tedn i pritoževal, da se v Ita liji v ti
stih  dneh veliko bolj zanim ajo za brazilska no
gom etaša Žica in Cereza, ki po sklepu ita lijan 
ske nogom etne federacije ne bi sm ela v prihod
n ji sezoni nastopati za nogom etna kluba Udine- 
se in Roma, kot za vprašan je  sestave nove osred
nje vlade. I ta lijan sk i listi so nam reč tedaj na 
prv ih  s tran eh  prinaša li vesti o reakcijah , ki so 
nastale  med množico navijačev v furlansk i ozi
rom a ita lijansk i prestolnici. Pod m astnim i naslo
vi so dnevniki na prim er poročali, da je  videm ski 
župan sklical sejo vseh parlam entarcev  iz F u rla
nije, da so na enem  glavnih trgov v Vidmu pri
redili množično protestno m anifestacijo, med ka
tero se je  pojavil celo tran sp a ren t z napisom  
»Žico ali A vstrija«.

Zadeva okrog tega brazilskega nogom etaša je  
bila prikazana tako, kot da bi šlo za hoteno in 
zavestno ponižanje in zapostav ljan je  furlanskega 
ljudstva. Zato tu d i tako ostra  reakcija  p ri ljub i
te ljih  nogom eta, ki je  v F urlan iji še vedno najbolj 
razširjena  športna dejavnost. F urlansk ih  p arla 
m entarcev  in celo m in istra  za civilno zaščito so
cialista Fortune ni p rav  nič m otilo dejstvo, da 
so v tis tih  dneh korakali v sprevodu po ulicah 
v Tržiču delavci iz ladjedelnice, ki so nosili tra n 
sparen t s tem le pom enljivim  napisom : »Furla
n ija  lahko živi brez Žica, brez dela pa je  obsojena 
na sm rt«. P arlam en tarc i vseh strank , od KD do

modernejši pisalni stroji za pisanje s pi
savo Braille, stroji za fotokopiranje pisa
ve Braille, telefoni in razni audiovizuelni 
pripomočki za slepe in celo pralni in pomi
valni stroji s programom pranja v pisavi 
Braille.

Torej velika izbira raznih tehničnih 
strojev, toda te si lahko privoščijo le sle
pi, ki imajo dosti denarja, revnejši so ta
ko ponovno izključeni. Naša družba mora 
poskrbeti za cenejšo tehnologijo in cenejše 
tehnične pripomočke, ki bodo dostopni 
čim večjemu številu slepih, je dejal na 
kongresu predsednik italijanskega združe
nja slepcev Roberto Kervin. »Mi se želi
mo vključiti v sodobno družbo, želimo biti 
enakovredni ostalim državljanom, delati 
in biti aktivni člani družbe, občine in dr
žave«, je zaključil svoj poseg Roberto 
Kervin.

Strinjamo se z predsednikom italijan
skega združenja slepcev, ko govori o pre
majhni skrbi družbe za potrebe slepcev 
in drugih fizično prizadetih. Premalo je 
ustanov na razpolago slepcem, premalo je 
skrbi za prizadete. Treba je več dobre vo
lje od strani dežele in države, treba je do
deliti več denarnega prispevka v korist 
prizadetim, da se jim  zagotovi dostojan
stveno in boljše življenje v današnji družbi.

Evropsko srečanje slepcev ima tudi na
men seznaniti javnost s problemi slepcev 
v svetu in nakazati prave smernice za re
šitev najbolj perečih problemov, ki tarejo 
slepe in slabovidne. Prav zato se nam je 
zdelo potrebno, da o tem spregovorimo tu
di v našem časopisju.

Marko Paulin

deželi Danski...«
KPI in om enjeni m in ister pa so k ljub  tem u od
ločno posredovali v Rim u in na koncu dosegli, da 
je  vodsto Ita lijanskega olim pijskega odbora spre
jelo priziv obeh prizadetih  nogom etnih klubov 
in razveljavilo  sklep nogom etne federacije. Spre
je ta  je  bila odločitev, ki je  po m nenju  m nogih 
opazovalcev škandalozna tako v pravnem  kot v 
m oralnem  pogledu.

Toda n e  glede na k ršen je  obstoječih predpisov, 
je  zares težko razum eti, kako se toliko ljud i v 
F urlan iji s tr in ja  z ukrepom , po katerem  je  vi
dem ski klub potrošil za nakup brazilskega ig ral
ca nad šest m ilija rd  lir. N astane tudi vprašanje, 
kako je  ta  vsota porom ala iz Ita lije  v Brazilijo, 
če vsakem u navadnem u zem ljanu ob prehodu d r
žavne m eje takorekoč redno pregledajo listnico, 
da ja  ne bi imel p ri sebi preveč lir. K ar pa mo
ra vsakega norm alnega človeka naravnost za- 
prepasti, pa je  dejstvo, da je  m oral videm ski 
klub »gospodu« iz B razilije poskrbeti razkošno 
vilo (baje z desetim i kopalnicam i) in prim erno 
število »služinčadi«, med drugim  stalnega šofer
ja. Sam Žico je  prvi dan svojega b ivan ja  v I ta 
liji izjavil, da nam erava ig rati tu  največ tri leta 
in se nato  z bogato listnico v rn iti domov ter 
spet nastopati za k lub  Flamengo, katerem u je  
do zdaj pripadal. Razkošje in bajn i denar, ki ju  
ta  m ožakar zahteva in  sta  m u b ila  tudi prizna
na, gotovo p red stav lja ta  vnebovpijočo krivico

dalje na 6. strani ■
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Slovenski pozdrav v pokrajinskem 
svetu v Gorici

V soboto, 30. julija, je bila prva seja 
novoizvoljenega gor iškega pokrajinskega 
sveta. Seja je bila povsem formalna, saj 
so na njej predvsem ugotovili, če so vsi iz
voljeni svetovalci lahko člani pokrajinske
ga sveta. Predsedoval je  najstarejši sve
tovalec, dr. Cominardi. Na dnevnem redu 
je bila tudi izvolitev predsednika in od
bora, a do tega glasovanja ni prišlo, ker 
ni še bil sklenjen noben dogovor med 
strankami, ki so v zadnjih treh letih vo
dile pokrajinsko upravo. Vse kaže, da se 
bo petstrankarska koalicija obnovila, spre
membe bodo v sestavi odbora in morda 
tudi glede predsedniškega mesta, a to sled
nje je manj verjetno.

Na sobotni seji so nastopili predstavni
ki vseh strank in prinesli kratek pozdrav, 
razen komunista Poletta, ki je imel že kar 
cel programski govor. Slišati je bilo tudi 
slovensko besedo, a samo iz ust predstav
nika Slovenske skupnosti, novoizvoljene
ga svetovalca dr. Mirka Špacapana. V go- 
riškem pokrajinskem svetu sta še dva slo
venska predstavnika in sicer arh. Jo
že Cej (PSI) in Aleksandra Devetak (PCI). 
Medtem ko slednja ni nastopila (sprego
voril je namreč načelnik skupine Poletto), 
je za socialiste govoril prav arh. Cej in si
cer samo v italijanščini. Ne moremo razu
meti, zakaj. Od svetovalca Cej a bi si pri
čakovali vsaj par besed v materinem je
ziku. Dejstvo je, da je  slovensko govoril 
samo Mirko Špacapan in ko bi njega ne 
bilo v pokrajinskem svetu, bi slovenska 
beseda na prvi seji ne bila zaznavna. Mi
slimo, da je  treba ob takih priložnostih, 
to se pravi ob slavnostnih, umestitvenih se
jah predvsem s slovensko besedo dokaza
ti, da smo tu in da pripadamo slovenske
mu narodu, poleg tega pa še to, da ima 
slovenska beseda pravico vstopa v izvolje
ne svete, kljub temu da ni to z zakonom 
še določeno.

Svetovalec SSk Mirko Špacapan je

Zgoniška sekcija Slovenske skupnosti pri
reja od 6. do 8. avgusta v Koludrovici

Naš praznik
Odprtje praznika bo v soboto, 6. avgusta, 

ob 15.00 s TURNIRJEM V BRIŠKOLI. Ob 20.00 
bo ples ob zvokih ansam bla ARIES, ki bo za 
ples igral tudi v nedeljo, 7. avgusta, prav tako  
od 20.00 dalje. V nedeljo zjutraj bo ob 9.00 
tekm ovanje v skrlah, ob 17.00 pa bo začel bo
gat kuturni program, m ed katerim  bo med  
drugim nastopil znani gledališki igralec AN
TON PETJE s posebnim  recitalom . Slavnostni 
govornik bo deželni predsednik SSk dr. RAF
KO DOLHAR. Praznik se bo zaključil v pone
deljek, 8. avgusta, ko bo od 20.00 dalje ples 
ob zvokih ansam bla TAIMS.

Delovali bodo bogato založeni kioski.

Vabljeni vsi SLOVENCI!

najprej prinesel pozdrav slovenske stran
ke, »ki je edina stranka slovenske manj
šine v Italiji, manjšine, ki je predvsem v 
goriški pokrajini številno prisotna« in je 
tako nadaljeval: »Prevzemam mesto odlič
ne predstavnice naše stranke v tem svetu, 
odbornice Marije Ferletič, ki se je toliko 
let in s tako vnemo zavzemala za Gorico 
in njeno prebivalstvo; dovoljeno naj mi 
bo, da se ji s tega mesta zahvalim v svo
jem imenu in v imenu celotne Slovenske 
skupnosti.« Zatem se je dr. Špacapan za
vzel za to, da bi Slovenci bili deležni pra
vic, ki jih predvideva italijanska ustava 
in da bi nas drugi upoštevali za to, kar 
smo in kar veljamo.« Želimo in upamo, 
da bo pokrajinska uprava v tem manda
tu pripomogla k premostitvi hude krize, 
ki je prisotna na Goriškem in da bo v to 
akcijo vključila celotno prebivalstvo in 
upoštevala predvsem probleme ljudi, ki 
živijo na tej zemlji že stoletja in za katere 
je usoda pokrajine povezana z usodo nji
hovega življenja in bodočnostjo njihovih 
potomcev. Slovenska skupnost bo vršila
— kot vedno do sedaj — svojo konstruk
tivno politiko ob spoštovanju vseh kompo
nent, ki so prisotne v tem svetu«, je za
ključil svetovalec Špacapan. Zatem je te 
misli povzel v slovenščini in sklenil s sle
dečimi besedami: »Slovenska skupnost bo 
podpirala vsako pobudo, ki bo upoštevala

Sovodenjski občinski svet se je sestal 
v torek, 26. julija. Najprej so svetovalci o- 
dobrili odborov sklep o strošku 2.399.000 
lir, ki je bil izplačan podjetju za čiščenje 
telovadnice.

Osrednja točka seje se je  nanašala na 
določitev novega cenika za prevoz in upe
peljevanje smeti v skladu z zakonom 915/ 
82. Zakon namreč predvideva, da občin
ske uprave ne smejo imeti od prihodnje
ga leta dalje finančnih izgub s smetarsko 
službo. Zaradi tega morajo občine, če je 
potrebno, odobriti povišek zadevnega dav
ka do 31. julija. O novi normativi za sme
tarsko službo je izčrpno poročal začasni 
tajnik iz Dolegna Giorgio Redivo, podžu
pan Klemše pa je utemeljil, zakaj je  po
trebno povišati za 25 odstotkov pristojbi
no, ki so jo doslej plačevali porabniki so
vodenj ske občine. V debato k tej točki so 
posegli vsi svetovalci. Govor je bil tudi o 
delovanju goriškega upepeljevalnika, ki bo 
zaradi nujnih popravil za nedoločen čas 
zaprt. V tej zvezi je prišlo tudi do kritič
nih pripomb na račun prejšnje občinske 
uprave, ker se ni v zadostni meri uprla 
lokaciji, na kateri je objekt zgrajen. Do
kler bo upepeljevalnik v popravilu, pa je 
bilo vsekakor sklenjeno, da bodo smeti 
prevažali v Moraro. Ob zaključku te deba
te so svetovalci odobrili tudi predlog, ki 
je bil iznešen že pred časom, naj se nam
reč ponovno preveri stanje uporabnikov 
te službe. Ni namreč pravilno, da druži
na, ki je npr. sestavljena iz dveh ali celo 
ene starejše osebe, plačuje kakor veččlan-

dobrobit Goriške in njenih prebivalcev, ki 
so v precejšnji meri prav Slovenci«.

V teh dneh so se začela pogajanja za 
sestavo pokrajinskega odbora in odborov 
v nekaterih večjih občinah, kot so Tržič, 
Ronke, Gradež. Ta pogajanja bodo verjet
no trajala nekaj časa in rezultati bodo mo
goče znani šele po velikošmarnih počit
nicah.

Umrl je upokjeni župnik 
Mirko Mazora
V 70. letu starosti je preteklo soboto v 

Gorici umrl duhovnik in pesnik Mirko Ma
zora; njegova zemeljska pot se je zaklju
čila v bolnišnici sv. Justa, po daljši bolez
ni. Rodil se je v Breginju leta 1913, v maš- 
nika posvečen 1939. V petdesetih letih je 
bil za kaplana v cerkvi sv. Ignacija na 
Travniku, kjer je navduševal s svojimi 
globokimi pridigami, vodil je Marijino 
kongregacijo in vzgajal cele skupine mla
dih fantov. A iz Gorice ga je nadškof pre
mestil najprej v Sempolaj, nato v Podgo- 
ro, k jer je bil še pred približno tremi leti. 
Nato je močno zbolel in bil dalj časa v 
bolnišnici. Mirko Mazora je v svojem živ
ljenju storil veliko dobrega, bil je  blaga 
duša; veliko je pesnil, njegove pesmi so 
bile natisnjene v številnih publikacijah, v 
koledarju GMD, Mladiki, Pastirčku in še 
kje. Pogrebna slovesnost je  bila v pone
deljek v travniški cerkvi, pokopali pa ga 
bodo v Breginju.

ska mlada družina. V ta namen bo zatorej 
sestavljena posebna komisija občinskih 
svetovalcev, ki bo pregledala površino 
zemljišč posameznih hiš ipd.

V lanskem letu sta bili urejeni poko
pališči v Rupi in Gabrjah. Letos je ob
činska uprava določila, naj se uredita po
kopališči na Peči in v Sovodnjah. Sveto
valci, ki so o tem razpravljali, so bili mne
nja, naj se da prednost ureditvi pokopa
lišča na Peči, ki je  najbolj potrebno, saj 
je kapela na njem v res obupnem stanju. 
Tako je bilo sklenjeno, da se uredi streha 
te kaple, da se nastavijo žlebi in nova ok
na in da se jo prebarva. Predvideni stro
ški znašajo 4.845.000 lir; popravilu poko
pališča v Sovodnjah, za katerega je bil bil 
izdelan podroben načrt, pa je bila name
njena vsota 7,3 milijona lir.

Med raznim je svetovalec SSk Remo 
Devetak opozoril občinsko upravo oz. od
bor na prepogosto pomanjkanje vode in 
električnega toka na Vrhu. Povedal je, da 
letos skoraj pri vsakem majhnem neurju 
zmanjka električni tok ali pride do okva
re na črpalni postaji v Pitovljah. Pripom
nil je, da bi se morala občinska uprava 
odločneje zavzeti pri vodovodnem kon
zorciju C.A.F.O. za rešitev tega perečega 
problema. Dodal je, da tudi sovodenjska 
občina plačuje kot član omenjenega kon
zorcija odstotek njegovega prim anjkljaja 
in ima zato pravico zahtevati, da se izve
dejo izboljšave, kot so se že v Steverjanu, 
Doberdobu in v drugih občinah.

Seja občinskega sveta v Sovodnjah
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IZ KULTURNEGA ŽIVLJENJA 

Trije vodniki, pomembni za Goriško
N aključje je  naneslo, da so prav  v zadnjih 

dneh izšli tr i je  kulturnozgodovinski vodniki, po
m em bni za Goriško oz. n jeno  preteklost. P rve
ga je  v svoji seriji « Itinerari isontini® izdala v 
slovenščini goriška občina, nosi pa naslov «Go- 
riški grad». Gre za prevod (izdelal ga je  Emil 
V alentinčič) vodnika, k i ga je  ista  ustanova pred 
leti izdala v  ita lijanščin i, obsega pa 30 stran i. 
Na uvodnem  m estu je  ob jav ljena predstav itev  
izpod peresa goriškega župana dr. A ntonia Sca- 
rana, v k a te r i med drugim  piše: «Od daljn ih  
časov je  b ila  zgodovina Gorice zgodovina spo
padov in srečanj med narodi.

Z bogastvom  la tinsk ih , slovansk ih  itn ger
m anskih  k u ltu rn ih  doprinosov, ki so ustvarili 
njegovo civilizacijo in  z dejan ji m iru, sodelo
v an ja  ob mejii in  ku ltu rnega poziva vsem  ev
ropskim  narodom , m esto oh ran ja  še danes svo
jo tradicijo  in  vlogo povezovanja te r  konstruk 
tivnega dialoga — vlogo, k i je  značilna za do
g a jan ja  v  drugi polovici našega stoletja.«

Vodnik obseca več poglav ij; v prvem  delu 
je  na tisn jen  zgodovinski prikaz m esta in  gra
du, sledi opis g radu z naslednjim i poglavji: Zu
n an je  obzidje, G rajska četrt, Obzidje in u trdba, 
G rajsko jedro, P ritlič je , P rvo nadstrop je, Dru 
go nadstrop je. Besedilo je  obogateno z več fo 
tografijam i zunanjščine in no tran jščine  gradu, 
še posebej zanim ivi pa sta  reprodukciji dveh 
upodobitev Gorice v preteklosti: M erianova iz 
le ta  1627 te r  pogled na m esto iz p rve polovice 
19. sto letja  s soške smeri. Pričujoči vodnik se 
s Slovenci v m estu podrobneje ne ukvarja , za
to se ob njegovem  izidu ponovno postav lja  vp ra
šan je publikacije, ki bi s slovenskega stališča 
prikazala  mesto, njegovo p retek lost in  seda
njost, s poudarkom  na ak tualn i k u ltu rn i in n a 
rodni problem atiki.

Drugi vodnik je  izšel v sosednji Novi Go
rici, ima pa naslov «Frančiškansk i sam ostan 
K ostanjevica v Novi Gorici*. N apisal ga je  do
ber poznavalec goriške ku ltu rn e  preteklosti, 
kn jižn ičar G oriškega m uzeja M arijan  Brecelj. 
Pobuda župnijskega u rada na Kapeli, kot go- 
rišk i dom ačini tud i im enujejo om enjeni grič s 
sam ostanom  in cerkvijo, da izda vodnik, je  vse
kakor na m estu, saj gre p ri tem  ob jek tu  za e- 
nega najpom em bnejših  um etnostn ih , k u ltu rn o 
zgodovinskih in versk ih  spom enikov na P rim or
skem. Tudi ta  knjižica je  zasnovana po običaj
nem  vrstnem  redu: uvodom a je  na tisn jen a  k ra t
ka zgodovina Kostanjevice, sledi podroben opis 
cerkve in  sam ostana, zadnja tr i poglavja pa so 
posvečena prikazu sam ostanske knjižnice, de-

POLETNI POŽARI
Deževje zadnjih dni je nekoliko zausta

vilo pojav poletnih požarov, ki je letos hu
do prizadel italijanske gozdnate površine 
zlasti na Sardiniji in v Kalabriji. Po po
datkih, ki jih je objavilo ministrstvo za 
javno zaščito, znaša škoda dosedanjih po
letnih požarov v Italiji približno 1.500 mi
lijard lir. Gre torej za ogromno škodo, ki 
pa jo po mnenju izvedencev le redkokrat 
povzročajo naravni pojavi, kot so npr. stre
le. V več kot 90 odst. primerov je po nji
hovem mnenju treba pripisati požare člo
vekovi malomarnosti, če ne celo človeko
vemu namernemu podtikanju.

lovanja tam kajšn je  župnije Gospodovega ozna
n jen ja  v  povojnem  času in  grobnice francoske 
k ra ljeve  družine Burbonov. Vodnik je  bogato 
ilu s triran  s fo tografijam i, enim  ta ln im  načrtom  
in reprodukcijo  M arussigove risbe cerkve na 
K ostanjevici iz le ta 1706. Skoda le, da nekateri 
barvn i klišeji niso najbolj uspeli. V odnik po 
kostanj eviški cerkvi in sam ostanu obsega 30 
stran i, n jegova nak lada je  3000 izvodov.

T re tja  knjižica nosi naslov »Grad Dobrovo 
v G oriških Brdih«, napisal pa jo  je  M arko V uk  
G re p ravzaprav  za ponatis članka istega avto
r ja  iz G oriškega le tn ika  (1982, št. 9), z izdajo v 
posebni publikaciji pa je  hotel izdajatelj, t.j. 
G oriški m uzej, še posebej opozoriti na k u ltu r
nozgodovinski pom en gradu, ki je, vsaj kar za
deva stavbo, eden najbolje oh ran jen ih  tovrstn ih  
spom enikov na Goriškem . Vodnik šte je 40 s tra 
ni, na začetku je  ob jav ljen  daljši zgodovinski 
uvod, sledi opis zunanjščine gradu, nato njego
ve no tran jščine , naslednje poglavje pa je  po
svečeno rekonstrukoiji nekdan je opreme, ki je  
bila po zadnji vo jn i v veliki m eri raznešena oz. 
uničena. Na koncu je  natisn jen  še k ra jš i povze
tek  besedila v ita lijanščin i. Tudi ta  vodnik je 
bogato ilu s triran , šteje 40 stran i, tiskan pa je
v 1000 izvodih. K lišeji zaradi neprim ernega pa
p irja  žal niso prišli do izraza. G oriški muzej 
je  izdal knjižico s finančno pomočjo K m etijske 
zadruge »Goriška Brda« z Dobrcvega.

30. ju lija  je  bila na G radu  Sv. Ju s ta  v T rstu 
o tvoritev  razstave z naslovom  »La P reisto ria  
del Caput Adriae«. P redstav itev  razstave je  bi
la  nam enjena le izbranem u občinstvu: obla
stem, raziskovalcem  in novinarjem , saj raz
stava zaradi štev iln ih  tehn ičn ih  zaprek še ni v 
celoti postavljena. V kratkem , že v prv i polovici 
avgusta, pa bo na ogled širši javnosti. G ovorni
ki so poudarili predvsem  znanstveno in  k u ltu r
no poanto razstave, ki o sve tlju je  prazgodovin
sko podobo Istre , K rasa, F u rlan ije  in  Posočja. 
Razstavo je  prip rav il tržašk i muzej »Museo Ci- 
vico di S toria ed Arte« v sodelovanju s šte
vilnim i m uzeji, d ru štv i in  posam ezniki s podro
čja F u rlan ije  - Ju lijske  k rajine , s spomeniško 
službo te  pok rajine  in  v sodelovanju z un iver
zama iz Padove in  T rs ta  te r G oriškim  muzejem 
iz Nove Gorice. Ideja  o sam i razstavi je vznikla 
že pred  leti v  k rogu  m ednarodnega kom iteja 
»Ostalpenkom itee«, katerega člani so arheologi 
iz A vstrije , I ta lije  in  Jugoslavije . Ti so si obe
nem  zadali za cilj objavo celotnega gradiva, ki 
je  bilo izkopano na Mostu na Soči in  se na
haja  v zb irkah  ita lijansk ih , avs trijsk ih  in  jugo
slovanskih  m uzejev. Spoznanje, da lahko edino 
Skupno delo obrodi sadove, ki ne bodo okrn jen i 
z državnim i m ejam i, se je  pokazalo za edino 
pravilno. R ezultat skupnega dela je  na razsta
vi najbolj pričujoč ob prikazu najdišča Most 
na Soči, k i zavzem a osrednje mesto. Brez skup 
nega sodelovanja tržaškega in  novogoriškega 
m uzeja bi b ila  prazgodovinska podoba tega k ra
ja  nepopolna. Tako pa se razbohoti pred gle
dalci v vsej svoji veličini in  blišču. I ta lijansk i 
strokovn jak i so p rip rav ili prikaz nekropole, ki 
je  b ila  raziskana konec p rejšn jega in  v začet-

KRAŠKA OHCET
Po dveh letih bo letos na Repentabru 

spet tradicionalna Kraška ohcet, na kate
ri se bosta poročila 21-letna socialna asi
stentka Romana Maiano iz Briščkov ter 
27-letni mehanik in kantavtor Sergij Sto
ka iz Kontovela. Ohcet se bo začela v če
trtek, 25. avgusta, z dekliško in fantovsko 
ter se bo končala v nedeljo, 28. avgusta, 
s poroko in slavnostno povorko narodnih 
noš. Letošnji program te naše naj večje 
zamejske etnografske manifestacije je  še 
posebno zanimiv. Tako bo med drugim že 
od srede istega tedna dalje na ogled v re- 
penski Kraški galeriji razstava umetnost
ne obrti, ki jo prireja obrtniška sekcija 
Slovenskega dežel, gospodarskega zdru
ženja.

»N EK AJ G N IL E G A  V D EŽELI D A N SKI.. .«

■  nadaljevanje s  4. strani

in globoko ponižanje za tisoče in tisoče poštenih 
ijudi, ki si m orajo v potu svojega obraza služiti 
k ruh, in so srečni, če ga dobijo.

Vsega tega pa se navijači U dineseja, kot ka
že, kaj slabo zavedajo. P reteklo  nedeljo  so tik 
pred p rija te ljsko  tekm o m ed U dinesejem  in H aj
dukom  iz Splita spreje li Žica v videm skem  sre
dišču kot p ravcatega k ralja . Nek govornik je  te
daj žel buren  aplavz, ko je  množici predlagal, 
da bi poim enovali trg, na katerem  so se zbrali, 
po brazilskem  nogom etašu. M orda bo res držalo, 
k ar je  pred  nekaj dnevi napisal neki goriški ita 
lijansk i časnikar, da je  nam reč potres v F u rla 
n iji hudo načel ne samo gm otne i r  am bien talne 
dobrine, tem več tud i in m orda še bolj značaj in 
izročila furlanskega ljudstva.

ku tega stoletja. Izkopanine iz tega časa pa se 
n aha ja jo  v glavnem  v Ita liji in A vstriji. Gori
ški muzej iz Nove Gorice, katerega raziskova
n je je  na Mostu na Soči usm erjeno na p ra 
zgodovinsko naselbino, se vk ljuču je v razsta
vo s sadovi dvajsetletnega dela na tem  najd i
šču. Tako nam  sta re jša  izkopavanja osvetlju je
jo način pokopavanja tistega časa, novejša ra
ziskovanja pa ekonom iko in gospodarstvo.

Celotna razstava  je  razdeljena na dva dela.
V prvem  delu, k i je  postav ljen  v  »Bastione Fio- 
rito«, je  prazgodovinsko obdobje od paleolitika 
do eneolitika prikazano z najpom em bnejšim i 
najdišči. Postav itev  tega dela razstave je  v k la
sičnih v itrinah , odlikuje pa se po poučnih in 
nazornih  tekstih  te r  grafičnem  oblikovanju. Po
pestritev  razstave p redstav lja  še prikazovanje 
diapozitivov. Drugi del razstave — protozgo- 
dovina, ki zajem a čas od bronaste dobe do la- 
tena ali m lajše železne dobe, je  p redstav ljen  v 
»Sotterraneo Lalio«. 2e sam a postavitev  v pod
zem nih prostorih , k je r  se združujeta  in  tvori
ta  celoto dva tako različna svetova — sta ri svet 
s svojim i najdbam i najde prostor v m oderno 
k on stru iran ih  v itrin ah  — dobesedno očara obi
skovalca. Vsako najdišče je  obenem  dopolnje
no še s panojem , na katerem  je  k ra tk a  zgodo
v ina raziskanj, te r  časovna in poljudnoznanstve
na opredelitev. Ravno tako nas razlage na pa
nojih  uvedejo v posamezno časovno obdobje. V 
tem  delu im a svoje m esto Most na Soči. Za raz
liko od ostalih  najd išč pa se ne zaključi z la
tenskim  obdobjem , tem več poseže še v prikazo
vanje rim skega obdobja, k a jti le tako  si lahko 
ustvarim o popolno podobo k ra ja , katerega za
četk i segajo v bronasto  dobo. B. 2 .

Arheološka razstava na gradu sv. Justa
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MIRKU MAZORA NA GROB

Kot m ladenič slok, postaven, 
v zboru svečenikov mož veljaven 
nam  v spom inu še ostaja, 
ko na zadnjo pot odhaja.
U tihnilo m u je  srce,
ki ljubilo  je  vse,
kar slovensko in krščansko je.
Iz tihega p laninskega kotiča
zem lje naše je  izšel,
od tam , k je r sveža poezija
od nekdaj bujno se razvija:
pomislimo na Vrsno, na Sveto Lucijo,
na Kobarid, na Kred in  na rajn ikov  Breginj.
Tudi M irko naš je pesnik bil.
Verze smo njegove mogli večkrat b ra ti
in globoko resnost jim  priznati:
tudi verzov sk ladanje
je  služba narodu  in Bogu —
kakor je  nekdaj dejal
znani pesnik v Kredu
iz soseščine breginj ske.
M irka je  še višje stopnje vest, 
ki ž iv ljen ju  išče svetlih  cest, 
nagnila  v posvečeno božjo službo 
v bližnjo K ristusovo družbo.
Tako pot je  m lad izbral 
in se zvesto je  držal: 
v u p rav ljan ju  natančen, 
v pastirovan ju  vesten, 
v besedi m oder in odkrit, 
dober v šoli katehet, 
po trebnim  znal je  dati pravi svet.
Iz n jegovih službenih gre m est 
glas, da K ristusu  je  res bil zvest: 
v načelih  jasen  in vzravnan, 
v oznanjevanju  evangelija 
je  govor bil m u izklesan.
Zdaj se zak ljuču je dolga pol 
iz Breginj a v Bovec in Gorico, 
skoz Tolm in in Srpenico, 
in potem  spet skoz Gorico,
Sem polaj, Podgoro
skoz bolnišnico v nebeško zoro.
Ž iv ljen ja se iztekla je  pesnitev, 
sprem lja naj ga naša zdaj molitev!
P rija te lj dragi, Mirko, 
zbogom, zbogom!
Z m avričnim  naj krogom 
božja m ilost te  obdaja
v večni luči sredi raja! Stanko 2erjal

Pogovor s Slovencem 
iz Avstralije 
Borisom Tavčarjem

Boris Tavčar je  mlad geolog iz Pertha v 
A vstraliji in je  sin ene štev iln ih  prim orskih  
družin, ki so takoj po vojni zapustile do
m ovino in šle v A vstralijo . Prosili sm o ga, 
da bi nam nekoliko opisal ž iv ljen je  in  na
vade v A vstraliji in kako živ i slovenska na
rodna skupnost v Perthu.

—  B oris, bi nam  n a jp re j povedal, k je  ž iv iš , in  
p red s ta v il svo jo  d ruž ino?

Doma sem iz P ertha. Ce pogledaš zem ljevid 
A vstralije, dobiš to m esto na zahodni obali na
šega kon tinen ta . Mesto je  k ar veliko, saj ima 
nekaj več kot 800.000 prebivalcev in je  glavno 
mesto zvezne države W est A vstralije. M oja d ru 
žina živi v severnem  predelu  m esta, k je r sta  si 
oče in m am a sezidala hišo pred tridesetim i leti, 
ko je  bilo ta k ra t tam  še predm estje . V A vstra
lijo so m oji s ta rš i prišli po drugi svetovni vojni, 
in sicer le ta  1950. Kot skoraj vsi ostali izseljenci 
niso poznali angleščine, zaradi tega je  bilo težko 
dobiti zaposlitev, ki bi odgovarjala njihovem u 
delu. Tako je  moj oče začel postav lja ti ploščice, 
kar dela še danes. Ko so tako prišli do kruha, 
so počasi začeli zidati hišo in z njo je  ra s la  tudi 
družina. N ajprej se je  rodila Jožica, za njo jaz, 
nato B ranko, nekaj let kasneje pa še T anja. Se
daj smo seveda že odrasli. S estra Jožica je  uči
teljica, je  poročena in ima dve hčerki. B ranko 
je  m izar, T an ja  pa, ki je  s ta ra  sedem najst let, 
obiskuje prvi le tn ik  faku lte te  za znanstvene ve
de. Mogoče zato, ker nim am o drugih  sorodnikov 
v A vstraliji, smo zelo povezani in zelo rad i smo 
skupaj.

—  T i si geolog. K a ko  si se  odločil za ta  poklic?
Ko sem dokončal t.i. visoko šolo, sem se mo

ral odločiti, kaj bom študiral. Vedno so me za
nim ali znanstveni predm eti in zato sem se vpi

sal na faku lteto  znanstvenih  ved, k je r sem si 
zbral m atem atiko in geologijo, ki me je  še n a j
bolj zanim ala. Vedno mi je  bilo všeč kam enje 
in  privlačilo me je  tudi živ ljenje v narav i. Ve
del sem, da geologi im ajo za to lepo priliko, saj 
ko iščejo razne rude, gredo daleč v puščave, 
k je r  se zadržijo od šest do osem tednov. V tem  
času so skoraj popolnom a odrezani od sveta in 
v tesnem  stiku  z naravo. Tej izbiri so botrovale 

| tudi druge okoliščine, saj je  bila ta k ra t W est 
A vstralija  geološko še m alo raziskana država in 
geologov ni bilo dovolj. V endar je  še veliko d ru 
gih razlogov, zaradi ka terih  sem postal geolog, 
ki pa jih  ne znam  obrazložiti. Vem le, da mi 
je  moj poklic zelo všeč in mi daje tudi veliko 
zadoščenj.

—  K a ko  je  osnovano  šo ls tvo  v  A v s tra li ji?
Z gotovostjo lahko povem, kako je  osnovano 

šolstvo -v naši zvezni državi, to je v W est A vstra
liji, m edtem  ko je  v ostalih  mogoče nekoliko 
drugače urejeno. Otroci m orajo obiskovati šolo 
od šestega do petnajs tega leta. To k a r  je  v Jugo
slaviji osem letka, tra ja  pri nas sedem  let. Nato 
obiskujejo otroci visoko šolo, ki tra ja  obvezno 
tr i leta, za tem  lahko vstopijo v poklicno šolo

dalje na 8. strani B

Nadaljujejo se spopadi med iransko in 
iraško vojsko. Predstavnik teheranskega 
režima je te dni izjavil, da utegne njego
va vlada preprečiti plovbo skozi ožino Or- 
muz in s tem onemogočiti ladjam vhod 
v Perzijski zaliv. Na to izjavo je ostro od
govoril glasnik ameriškega zunanjega mi
nistrstva, ki je dejal, da bi v tem prim eru 
Združene države sprejele ustrezne ukrepe.

Raketno vprašanje
oii::iiii:iiiDw a *aoGO*cxro

M .  5 ,

DIPLOMATI NA DELU
Povrnimo se za hip k »ravnovesju 

strahu«, temu čudnemu angelu varuhu 
človeštva. Uničevalna sila sodobnega orož
ja postavlja sama po sebi zgornjo mejo, 
preko katere je  nepomembno večati jedr
ske zaloge. Kakšen smisel ima uničiti so
vražnika, če pri tem uničim tudi samega 
sebe? In kakšen smisel ima uničiti svet 
dvakrat, trikrat, desetkrat, ko pa je do
volj, da ga uničim enkrat? To je spet drug 
pogled »ravnovesja strahu«.

Strategi so značilnosti tega ravnoves
ja tudi količinsko določili, kvantizirali. 
Pravšnje števlo mora biti a) dovolj veli
ko. da ga je moč uničiti le z akcijo to
likšne razsežnosti, da je ni mogoče pri
kriti in b) dovolj majhno, da ne pride do 
kopičenja nepotrebnih in dragih zalog.

Sad teh študij je sporazum SA LT  I iz le
ta 1972. Z njim  so omejili protiraketno 
obrambo in za pet let zamrznili število 
obstoječih raket. Prvo točko so sprejeli, 
da bi generalom odvzeli skušnjavo po ne
napovedanem in masovnem raketnem na
padu. Tak napad je možen samo, če lah
ko tisti, ki ga sproži, računa na svoja pro
tiraketna sredstva, da bi odvrnil proti
napad, ki bi ga sicer uničil. Kar se tiče 
druge točke, trdi nekdanji ameriški držav
ni tajnik Henry Kissinger, da je SA LT  1 
dovolil Sovjetom številčno nadmoč v no
silnih raketah, vendar je ta postala ne
pomembna v luči ameriške tehnološke 
premoči. Združene države so že tedaj im e
le veliko število strateških bombnikov (ki 
jih sporazum ni upošteval) in pa nadmoč 
v jedrskih konicah, saj so že tedaj razpo

lagale z raketami vrste MIRV. Za tem  
orožjem so se ZDA čutile varne kljub sov
jetski raketni nadmoči. Malokdo se je v 
valu velikega navdušenja, ki je sprejelo 
SA LT  I, zavedel, da so prav rakete M IRV  
zasejale seme propada prvega in drugega 
SA L T A  ...

To danes priznava sam Kissinger: »...Z 
večkoničnimi raketam i... bi imela tista 
stran, ki bi izvedla napad, prednost. 
S tem  je bila oživljena . destabilizacijska 
nevarnost zahrbtnega napada.« Zanimivo 
pa je, da je pri ameriški odločitvi odigra
la pomembno vlogo sovjetska neosvešče
nost ali pa namerna preračunanost, saj 
so nekoliko za Američani tudi sami moč
no razvili to vrsto orožja. »Za rakete 
M IRV smo se odločili, ker se v vzdušju  
vietnamske vojne nismo hoteli odpoveda
ti edinemu strateškemu napadalnemu o- 
rožju, za katerega so že bila odobrena de
narna sredstva in ki bi edini lahko bil kos 
hitremu naraščanju sovjetske raketne o- 
borožitve. Drugič zato, ker smo dvomili, 
da bi Sovjeti lahko dosegli tolikšno pre
ciznost, da bi v dogledni bodočnosti ogro-
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ali nadalju je jo  z visoko šolo, nekaj pa se jih  tu 
di naravnost zaposli. Tisti, k i se odločijo za po
klic n.pr. za m ehanika, e lek trik a rja , m izarja , de
lajo, po končanem  obveznem šolanju, pet le t kot 
vajenci, istočasno pa m orajo obiskovati tudi 
strokovno šolo. Tisti, ki m islijo nada ljeva ti s 
študijem  na univerzi, na kaki v išji tehn ičn i šo
li, na učiteljski šoli ali pa so še neodločeni, mo
rajo  še dve leti obiskovati visoko šolo. Ko do
končajo peti le tn ik , polagajo izpite in  na podla
gi ocen lahko izbirajo nada ljn ji študij, če pa 
jih  zanim a poklicna šola, lahko vstopijo v tre t
ji le tnik. Na univerzo se lahko vpiše samo ti
sti, ki ima dovolj visoko oceno. U niverzitetni 
študij tra ja , za dosego diplom e, tr i ali š tiri leta, 
odvisno od fakultete . Za dok to rat pa je  po treb
no še n ad a ljn je  šolanje, in sicer še najm an j tri 
leta. U čiteljska šola za učitelje  osnovne šole tra 
ja  tr i le ta; tisti, ki hoče poučevati na visoki šoli, 
m ora obiskovati tr i le ta  univerzo, če trto  leto pa 
učiteljsko šolo.

—  K aj pa zaposlitev?
Delo je  sedaj težje dobiti in  zato vedno več 

d ijakov nada lju je  po obvezni šoli s če trtim  in 
petim  le tn ikom  visoke šole. Tudi pri nas, kot 
po vsem  svetu, v zadnjih  le tih  brezposelnost n a
rašča in veliko m ladih še išče prve zaposlitve 
in zato dobivajo državno podporo. Lažje je  za 
tiste, ki im ajo višjo izobrazbo, saj je  naša drža
va še m lada in se bo z večjo lahkoto postavila 
na svoje noge, če bo im ela svoje strokovne 
kadre.

—  K a j ti p o m en i b iti S lovenec?
Slovenec! Jaz se štejem  najp re j za Avstrali-

janca  in šele za tem  sem  tud i Slovenec. Moji 
starši so zelo zavedni in so nas vedno učili, da 
smo Slovenci in da ne smemo pozabiti na to. 
Sem Slovenec, zato k e r  so bili m oji prednik i Slo
venci, k e r so m oje koren ine slovenske, vendar 
jaz sem ro jen  v A vstra liji in zato sem kot vsi 
m ladi A vstralijanci, naj si bo sinovi G rkov, I ta 
lijanov ali Nizozemcev, ki so se rodili na tem 
kontinentu , najp re j A vstralijanec. To je  tako tu 
di zato, k er bo naša država postala res država, 
samo če bomo čutili vsi isto, če bomo vsi n a j
prej A vstralijanci in šele nato to, kar je  naša 
prvo tna narodnost.

zili našo raketno silo. In končno, ker so 
Sovjeti ignorirali naše namige, naj bi se 
pričeli pogajati tudi o prepovedi raket 
MIRV. Kakorkoli že, ne more biti nobe
nega dvoma, da je doba raket M IRV po
gubila S ALT.« Tako nekdanji voditelj a- 
meriške diplomacije.

SA L T  I je formalno zapadel oktobra 
1977. Carterjeva uprava in Kremelj sta 
pristala, da neuradno podaljšata njegovo 
veljavnost do dokončne izdelave sporazu
ma SA LT  II. Se pred zapadlostjo SA LTA  
I pa je leta '1974 Fordova uprava, v ka
teri je  bil državni tajnik Kissinger, skle
nila v Vladivostoku sporazum, ki je do
bil ime po tem mestu na sovjetskem  skraj
nem vzhodu. Dogovor je pomemben, če
prav ga tisk poredkoma navaja, ker so 
bile meje raketne oborožitve, ki jih je za
črtal, pozneje vključene v SA LT  II.

Ta sporazum sta podpisala leta 1979 
(15. junija) na Dunaju takratni ameriški 
predsednik Carter in sedaj že pokojni sov
jetski voditelj Brežnev. Zagotovil naj bi 
precejšnjo mero predvidljivosti in torej

—  O bsta ja  u pan je , da bo tu d i druga  ali celo 
tr e tja  generacija  ohran ila  živo  vez  s s lovenšč ino  
in  z d o m o v in o  sv o jih  očetov?

Za otroke prve generacije je  laže ohran iti ve
zi s slovenščino in  s Slovenijo, k e r imamo vsak 
dan priliko  govoriti o tem  doma in naši starši 
gotovo ra je  govorijo z nam i slovensko kot an 
gleško. Mislim, da bo druga generacija težko 
ohran ila  te  vezi, k a jti vsaj v P erthu  je  Sloven
cev malo posebno še takih , ki im ajo m oja leta, 
zato je  le malo možnosti, da bi se mi poročili s 
Slovenkam i. To bi bilo gotovo lažje, če bi v 
P erthu  imeli slovensko šolo, kot je  po nekaterih  
drugih  avstra lsk ih  m estih  in kot jo im ajo Ita li
jan i in Grki. Mogoče pa bo za pouk slovenščine 
poskrbel Slovenski klub, ki sedaj deluje p ri nas.

—  T o re j v  P e r th u  d e lu je  tu d i S lo v e n s k i k lu b . 
B i poveda l k a j več  o tem ?

Mislim, da je  v P erth u  približno tristo  Slo
vencev. Ko sta  oče in m am a p rišla  v A vstralijo , 
jih  ni bilo toliko in  so se zbirali le občasno. Z 
leti so ta  srečan ja postala vedno redkejša, ker 
je  vsaka družina im ela svoje problem e in teža
ve. P red približno petim i leti pa so se Slovenci 
v P erth u  začeli bolj pogosto in redno zb irati in 
na dan je  p rišla  zamisel, da bi ustanovili klub, 
kot so slišali, da se je  zgodilo v drugih  m estih 
A vstralije. Od ta k ra t so se začeli zb ira ti enk ra t 
mesečno za ples in še ob raznih  prilikah , kot so 
Božič, Novo leto, pustovanje, praznik  grozdja 
itd. V sakokrat je  odbor m oral dobiti za sreča
n je  prim eren  prostor, ki ni bil skoraj nikoli isti. 
Začutili so potrebo po prostoru, ki bi postal 
Slovenski dom, zato so sklenili, da bodo s p ro
stovoljnim  delom  sezidali hišo, jo nato  prodali 
in z izkupičkom  kupili staro  stavbo. In tako se 
je  tud i zgodilo. S tavbo so nekoliko popravili in 
lansko leto so prvič imeli ples v tem  novem 
prostoru , ki je  sicer še po treben  popravila. Za
to da bi dom deloval čim lepše, želijo člani, da 
bi prostor bil na razpolago tudi drugim  narod
nostim . Povedati moram , da država pomaga 
vsem  tistim , ki si u stanav lja jo  društva, ker že
li, da vsaka narodnost ohrani svoje običaje in 
navade.

—  K a k šn i so s t ik i  z  d ru g im i s lo v e n sk im i d ru 
š tv i  v  A v s tra liji?

D elovanje kluba je  pomembno za nas Sloven
ce in sedaj, ko ima društvo svoj prostor, bo

stabilnosti v odnosih med obema strate
škima arzenaloma. Vsaka velesila sme o- 
hraniti 2250 strateških raket. Meja za več- 
konične rakete M IRV znaša 1320, od teh 
pa le 820 na kopenskih odsireliščih. V tem  
oziru pomeni precejšen napredek v pri
merjavi s SALTOM I, ki je  takratno obo
rožitveno stanje samo zamrznil, obenem  
pa tudi v primerjavi z vladivostoškim spo
razumom, saj je v pogodbo SA LT  II vk lju 
čenih še nekaj omejitvenih avtomatizmov, 
ki jih  v Vladivostoku niso predvideli. Ko 
bo pogodba leta 1985 zapadla, bodo Sov
jeti smeli imeti največ 820 medcelinskih  
balističnih raket vrste MIRV, to je pri
bližno 100 več, kot jih imajo sedaj. A m e
riški kritiki sporazuma trdjo, da je to ve
liko preveč, zagovorniki pa opozarjajo, da 
bi jih brez SA LTA  II samo na osnovi vla- 
divostoškega sporazuma nagrmadila ver
jetno 900, morda celo 1300.

Svetovna javnost je SA LT  I sprejela 
z velikim  navdušenjem, ki ga je nareko
valo olajšanje pred raketno moro. Kmalu 
pa je pogodba zašla v vrtinec polemik, ka

gotovo laže vzpostaviti stike tud i z društvi, ki 
delujejo v drugih  m estih. V sekakor naj npr. o- 
menim, da smo lansko po letje im eli v gosteh slo
venski ansam bel, ki ga je  v A vstralijo  povabil 
nek drugi klub, a je  prišel tudi k nam .

—  K a k šn a  se ti zd i d o m o v in a  tv o jih  sta ršev?
R ojstni k ra ji m ojih staršev  so čisto drugačni 

kot tisti, k je r živim, ozirom a k je r delam. V oko- 
hci P ertha  ni gričev ali hribov, tudi ne visokih 
gora, ki obkrožajo K obarid, k je r je  dom a moja 
mama. A vstra lija  je  gorata  na vzhodu in tam  se 
je  naselilo več Slovencev, mogoče tud i zato, ker 
so jih  tisti k ra ji bolj spom injali na domovino. 
Tudi puščava, k je r delam , je  čisto drugačna, le 
tu pa tam  me nanjo  spom inja k raška gm ajna, 
ki pa seveda nim a iste prostranosti. V A vstra
liji se mi večkrat zgodi, da sto in sto kilom etrov 
daleč ne srečam  žive duše, k a r se p ri vas ne do
gaja. Velika razlika je  tudi v tem, da im ajo pri 
vas ljud je iste in terese, iste običaje, da so ve
činoma iste veroizpovedi in da med njim i ni 
večjih razlik, kot se to dogaja pri nas, ko je  vsa
ka hiša nekaj svojega in  čisto individualnega. 
Nekaj novega so zame tudi sorodniki, saj imam 
v A vstraliji samo očeta, m ater, b ra ta  in  sestri, 
vsi ostali pa so le p rija te lji. Tukaj je  čisto dru
gače, saj je  skoraj vsaka oseba, ki jo  srečam, 
sorodnik, na k a r  nisem  navajen . Povedati mo
ram, da smo A vstralijanci drugačni kot ste vi. 
Mi sedaj ustvarjam o svojo državo in se pri tem 
le malo naslan jam o na to, k a r  je  bilo v p retek 
losti. Vi tega ne m orete, preveč ste navezani na 
svoje trad icije . O blast in  država sta v rokah  sta 
rih  ljudi, ki le  težko dovoljujejo večje sprem em 
be, tudi če so te pam etne. P rav  zaradi tega mi 
h itre je  napredujem o, m edtem  ko je  za vas težko 
prelom iti to, k ar je  že sto letja  in sto letja  velja
lo. S(! nekaj besed o podnebju: to k a r je  za vas 
v teh dneh izredna vročina, je  zame nekaj čisto 
nava lnega, saj se poleti v P erthu  tem peratu ra  
dvigne nad 35° C in to vsak dan, da ne govorimo 
o puščavi, k je r je  tako toplo tudi pozimi, če
prav  se tem p era tu ra  ponočni zniža za celih 20 
stopinj. Tako pri nas ni n ikoli hu jšega m raza in 
tudi snega ne poznamo.

Pripravila I. T.

Izdajatelj:  Zadruga z o. z. »Novi list« —  Reg. na 
so d išču  v Trstu d n e  20.4.1954, š tev .  157 —  Odgovorni 
urednik: Drago Legiša —  Tiska t iskarna  G raphart .  

Trst, ulica R osse t t i  14, tel .  772151

mor je za sabo potegnila tudi SA L T  II. 
Ko se je Carter vrnil z Dunaja v domo
vino, je z govorom, za katerega vedo kro
nisti povedati, da je bil najdaljši v nje
govi predsedniški dobi, skušal obema zbor
nicama sporazum obrazložiti. V tisku je  
naletel na hladen sprejem, opozicija pa je  
prišla do izraza še zlasti v senatni zbor
nici. Do ratifikacije sporazuma ni dejan
sko nikdar prišlo. 24. decembra 1979 so v 
Afganistan vkorakale sovjetske čete. To je  
bil težak udarec svetovnemu pomiritvene- 
mu procesu, kolikor ga je v napetih od
nosih med velesilama še ostalo, potem ko 
se je  na obzorju grozeče pojavilo vpraša
nje srednjedometnih raket. Reagan je med 
volilno kampanjo SA LT  II močno napa
dal, njegova uprava pa je pozneje spre
jela čuden kompromis, po katerem dogo
vor SA LT  II sicer spoštuje, vendar pa od
ločno nasprotuje ratificiranju. Sporazum  
je torej zašel v hude težave, iz katerih 
skoro ni izhoda. Njegovo vlogo so pre
vzela nekako pogajanja STA R T  (Strate- 
gic Arms Reduction Talks). (Dalje)


